

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2021 г., том 28, № 3

СОДЕРЖАНИЕ

КНИЖНАЯ КУЛЬТУРА

Гурьянова Н.С. Патриарх Никон и эсхатология	5
Панич Т.В. «Тетради» Петра Артемьева: штрихи к биографии писателя.	11
Ромодановская В.А. Геннадиевская Библия 1499 г.: Опыт и перспективы издания	17
Жукова Л.И. Послания старца Артемия: к вопросу о противолотеранской полемике в публицистике XVI в.	23
Титова Л.В. О компилятивных сочинениях в старообрядческой литературе.	29
Есипова В.А. Старообрядческая библиотека в составе собрания Томской духовной семинарии	36
Анисимов А.О. Книгоиздатель И.П. Ладыхников (1874–1945): неизвестные эпизоды биографии	43
Родигина Н.Н. Какой быть детской литературе о Сибири: дискуссии 1950-х гг.	50

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Ширер Д.Р. Сказ о кулацкой корове: трансформация идентичностей, обвинения и скрытая чистка 1930-х гг.	59
Лапердин В.Б. Беднота и середняки в колхозном социуме Западно-Сибирского края в первой половине 1930-х гг.	68
Фельдман М.А. Осмысление партийно-хозяйственной элитой СССР итогов первой пятилетки: путь к прозрению не бывает легким	76
Кондратенко Б.Б. Угрозы безопасности дальневосточных рубежей СССР в 1932–1941 гг.	85
Дёминингхаус В., Савин А.И. «Секрет, завернутый в тайну»: здоровье Леонида Брежнева как элемент государственного механизма	92
Метель Е.В. «Не трудящийся, да не ест!»: привлечение женщин Алтая к производительному труду в 1920-е гг.	101

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ. СООБЩЕНИЯ

80 лет профессору Н.А. Томилову	108
75 лет профессору Н.П. Матхановой	109
Старухин Н.А. Староверы Екатеринбурга в истории и общественной жизни города (Рец. на кн.: Боровик Ю.В. «Старообрядцы уральского города во второй половине XIX – начале XX веков: конфессиональное сообщество и семья Екатеринбурга». Екатеринбург: Изд-во Урал. ун-та, 2019. 448 с.).	110
Стрекалов И.Н. К вопросу о политической культуре эпохи сталинизма на примере истории Конституции СССР (Рец. на кн.: Ольга Великанова. Конституция 1936 года и массовая политическая культура сталинизма. М., 2021. 360 с.).	113

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;
Институт истории СО РАН**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), академик РАН, *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), канд. ист. наук *В.В. Данилович* (Минск), доктор, профессор *Дашдэндэв* (Улан-Батор, Монголия), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дёнингхаус* (Германия), д-р ист. наук *А.С. Зуев* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор, профессор *Л. Виола* (Торонто, Канада), доктор *К. Мацузато* (Токио, Япония), академик РАН, профессор *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор, профессор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), д-р ист. наук *И.В. Побережников* (Екатеринбург), *Я. Садовски* (Краков, Польша), чл.-кор. РАН *А.В. Сиренов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Нур-Султан, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск), д-р философии *М. Юнге* (Германия)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреев*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *И.В. Быстрова*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Ж.А. Ермекбай*, д-р ист. наук *Г.М. Запороженченко*, д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперитох*, д-р ист. наук *Л.В. Курас*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *Л.Н. Мазур*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, канд. ист. наук *Т.И. Морозова*, д-р ист. наук *С.А. Некрылов*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *В.Н. Разгон*, д-р ист. наук *Н.Н. Родигина*, д-р ист. наук *Т.А. Сабурова*, канд. ист. наук *А.И. Савин* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Л.Н. Славина*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

Адрес редакции: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 311, тел. (7–383) 330–24–31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 23.03.2021 г. ПИ № ФС 77-80-483

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *Н.М. Райзвих*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 30.09.21. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 43.

Сибирское отделение РАН
630090 Новосибирск, просп. Акад. Лаврентьева, 17
Отпечатано в Сибирском отделении РАН
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2
Тел. 330-84-60, e-mail: e.lyannaya@sb-ras.ru

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2021, vol. 28, N 3

CONTENTS

BOOK CULTURE

Gurianova N.S. Patriarch Nikon and eschatology	5
Panich T.V. «Notebooks» by Peter Artyemyev: Touches to the biography of the writer	11
Romodanovskaya V.A. The Genadiev Bible of 1499: Experience and prospects of publication	17
Zhurava L.I. Epistles of Staretz Artemius: on the epistles contending Lutherans in the Russian publicist writings of the 16 th century.	23
Titova L.V. On compilations in Old Believer literature	29
Esipova V.A. Old Believer libraries in the collection of Tomsk Theological Seminary: Ignatiy Andreev Mozzherin.	36
Anisimov A.O. Book publisher I.P. Ladyzhnikov (1874-1945): of the biography unknown episodes.	43
Rodgina N.N. What children's literature about Siberia should be: conversations of the 1950s.	50

NATIONAL HISTORY

Shearer David R. The tale of the kulak cow: shifting identities, blame and the hidden purge of the 1930s	59
Laperdin V.B. Poorest and middle-class peasants in collective farm society of West Siberian region in the first half of 1930s	68
Feldman M.A. Understanding the results of the First Five-Year Plan: the path to insight is not easy.	76
Kondratenko B.B. Threats to the security of Far-Eastern borders of the USSR 1932–1941	85
Dönninghaus V., Andrey I.S. «A riddle wrapped in a mystery»: health of Leonid Brezhnev as element of state apparatus	92
Metel E.V. «Don't work, don't eat!»: attracting Altai women to productive labor in the 1920s	101

SCIENTIFIC LIFE

80 years of Professor N.A. Tomilov	108
75 years of Professor N.P. Matkhanova	109
Starukhin A.N. «... The delegates said that the government of the whole people is» according to God «»: the Old Believers of Yekaterinburg in the history and social life of the city. (Review on the book: Borovik Yu.V. «Old Believers of the Ural city in the second half of the XIX – early XX centuries: the confessional community and the family of Yekaterinburg.» Yekaterinburg: Publishing house of the Ural. University, 2019. 448 p.)	110
Strekalov I.N. On the question of the political culture of the stalinist era in the history of the Constitution of the USSR (Book review: Velikanova O. «The Constitution of 1936 and the mass political culture of Stalinism». Moscow, 2021. 360 p.)	113

ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
(“HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA”)

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

Founders: **Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Academician of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Candidate of historical Sciences *V.V. Danilovich* (Minsk, Belarus), Doctor of Philosophy *N.B. Dashdende* (Ulaanbaatar, Mongolia), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinykh* (Novosibirsk), Doctor *M. Junge* (Germany), Doctor of historical Sciences, Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor of Philosophy, Professor *L. Viola* (Toronto, Canada), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Doctor of historical Sciences *I.V. Poberezhnikov* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences *Jakub Sadowski* (Krakow, Poland), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.B. Sydykov* (Nur-Sultan, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *A.S. Zuev* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief editor – Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences *I.V. Bystrova*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *J.A. Yermekbay*, Doctor of historical Sciences *G.M. Zaporozhchenko*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershtokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences, Professor *L.N. Mazur*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynichen*, Doctor of historical Sciences *N.P. Matkhanova*, Candidate of historical Sciences *T.I. Morozova*, Doctor of historical Sciences, Professor *S.A. Nekrylov*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.N. Razgon*, Doctor of historical Sciences *N.N. Rodigina*, Doctor of historical Sciences *T.A. Saburova*, Candidate of historical Sciences *A.I. Savin* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *L.N. Slavina*, Doctor of philological Sciences *Ye.M. Yukhimenko*

Editorial address: Institute of History, SB RAS, office 311, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090 Russia
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of the Russian Federation on June 17, 1993, N 0110807
The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,
2 Morskoy Pr., Novosibirsk, 630090 Russia